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G.Ignats 
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I.Kalvāne 
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18.  Nodarbinātības Valsts aģentūra A.Jākabsone 

 

Protokolē 

NTSP sekretāre       Gunta Freimane 

 

Sēdi sāk plkst. 9:10 

 



Par NTSP 07.01.2010.. kārtējās sēdes darba kārtības projektu. 

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 
Apstiprināt sekojošu NTSP 2010. gada 7.janvāra kārtējās sēdes darba kārtību: 

 
1.  Par nodarbinātības situāciju valstī un valsts atbalstu darba vietu saglabāšanai. 

Ziņo: Nodarbinātības Valsts aģentūras Pakalpojumu departamenta direktore I. 

Kalvāne; 

Latvijas Investīciju un attīstības aģentūras direktors A. Ozols 

 

2.  Par grozījumiem Darba likuma 69.panta ceturtajā daļā. 

Ziņo: Labklājības ministrijas Darba departamenta Darba attiecību un darba 

aizsardzības politikas nodaļas vadītāja I. Vjakse 

 

3.  11. informatīvais ziņojums par atalgojuma un nodarbinātības izmaiņām valstī  

Ziņo: Finanšu ministrijas Valsts sektora darba samaksas politikas nodaļas vadītāja             

I. Ošiņa  

 

4.  Valdības turpmākā rīcība eiro ieviešanai 

Ziņo: Finanšu ministrijas eiro projekta vadītāja S. Bajāre 

 

5.  Nacionālās Trīspusējās sadarbības padomes 2009.gada darbības pārskats.                             

Ziņo: NTSP sekretāre G.Freimane 

 

6.  Nacionālās trīspusējās sadarbības padomes Profesionālās izglītības un 

nodarbinātības trīspusējās sadarbības apakšpadomes sastāva apstiprināšana. 

 

7.  Dažādi jautājumi. 

 

1. punkts 

 

Par nodarbinātības situāciju valstī un valsts atbalstu darba vietu 

saglabāšanai. 
 

Ziņo: Nodarbinātības Valsts aģentūras Pakalpojumu departamenta direktore I. Kalvāne; 

Latvijas Investīciju un attīstības aģentūras direktors A. Ozols 

___________________________________________________________ 

 

Ziņotāju prezentācijas pievienotas protokolam.  

 

Par apspriežamo jautājumu izsakās:  



I.Kalvāne, A.Ozols, P.Krīgers, A.Muhlinkins, E.Baldzēns, E.Egle, V.Gavrilovs, 

V.Dombrovskis, Z.Semjonova, J.Kalējs, V.Puriņš, V.Keris, E.Zalāns, U.Augulis, I. 

Lipskis. 

Diskusijas: 
E.Baldzēns jautā par to, kas tiek darīts pēc nodarbinātības pasludināšanas par valsts 

prioritāti. 

U.Augulis informē, ka no 2009.gada septembra pārstrukturēts ES struktūrfondu 

finansējums, novirzot uz pasākumiem nodarbinātības veicināšanai, bezdarbnieku 

apmācībai.  

I.Lipskis informē, ka no septembra aktīvi uzsāka īstenot 100 Ls stipendiju programmu, 

kas ir 40-50% no atbalsta pasākumiem bezdarbniekiem. Tuvākajā laikā uz Ministru 

kabinetu apstiprināšanai tiks virzīta īpaša programma jauniešiem bezdarbniekiem. 

P.Krīgers jautā par atdevi, kāda ir no īstenotajiem atbalsta pasākumiem bezdarbniekiem. 

I.Lipskis pauž viedokli, ka pasākumu rezultātu rāda tas, cik cilvēku ir iekārtojušies darbā. 

Pašlaik darbā iekārtojas 22-26% bezdarbnieku. 

Z.Semjonova pauž viedokli, ka atbalsta pasākumi bezdarbniekiem ir neefektīvi. 

U.Augulis pauž viedokli, ka bezdarba pamatā ir objektīvi ekonomiskie apstākļi. 

Bezdarbnieku atbalsta pasākumu efektivitāte arvien paaugstinās.  

V.Dombrovskis pauž viedokli, ka bezdarba samazināšanas pasākumi ir gan tie, kas vērsti 

uz krīzes seku pārvarēšanu, gan arī tie, kas vērsti uz ekonomikas sildīšanu. Tikai 

ekonomikas izaugsme var palīdzēt samazināt bezdarbu. Pašlaik kreditēšana ir ierobežota, 

un tas ir šķērslis ekonomikas attīstībai. 

E.Egle pauž viedokli, ka bezdarbs turpinās pieaugt arī pēc ekonomiskās izaugsmes 

atjaunošanās, jo produktivitātes rādītāji bija zemi. Jāpilnveido sociālās drošības tīkls. 

Jāpaātrina grozījumu pieņemšana Darba likumā. Jāpilnveido profesionālās izglītības 

sistēma. Jāpārskata mikrouzņēmēju administratīvās izmaksas.  

Tāpēc LDDK pozīcija ir, ka nepieciešama: 

1. Darba tirgus stīvuma samazināšana un elastīgās drošības pieejas ieviešana – 

steidzama Darba likuma pieņemšana; 

2. Pārdomātas investīcijas prasmju attīstībā, izglītībā un apmācībā – paplašinot un 

pārskatot NVA pieejamos resursus un īstenojamās aktivitātes, tās paplašinot; 

3. Pārdomātas investīcijas publisko pakalpojumu attīstībā un uzlabošanā – īstenot 

strukturālās reformas veicinot uzņēmējdarbības aktivitāti ar ārpakalpojumu un 

funkciju deleģēšanas palīdzību, pārskatīt ES fondu apguvi no jaunu darba vietu 

radīšanas viedokļa, vecināt ‘’zaļo darba vietu’’ rašanos; 

4. Nodrošināt sociālo drošību, kas veicina nodarbinātību un vēlmi strādāt – pārskatīt 

sociālo pabalstu sistēmu; 

5. Samazināt administratīvās izmaksas un MVU izmaksas – steidzami īstenot Mikro 

uzņēmumu koncepcijā un Ekonomikas ministrijas nodokļu rosinātās izmaiņas. 

Nepieciešams ņemt vērā noteiktu mērķauditoriju vajadzības un efektīvākos pasākumus, 

piemēram, jauniešu sagatavošanu nākotnes darba tirgus prasībām, veicināt pirms 

pensijas cilvēku pašnodarbinātību u.c. saskaņā ar Latvijas stratēģiskās attīstības plānu 

2010.-2013.gadam. 

E.Baldzēns pauž viedokli, ka produktivitāte Latvijā ir 58% no ES valstu līmeņa, savukārt 

darbaspēka izmaksas ir nesamērīgi zemas. 



A.Muhlinkins pauž viedokli, ka 100 Ls stipendijas piešķiršana bezdarbniekiem sekmē to, 

ka darba devēji atlaiž darbiniekus un pēc tam iesaista darbā „stipendiātus”, tāpēc rūpīgāk 

jāizvērtē bezdarbnieku atbalsta programmu sekas. 

I.Kalvāne informē, ka 600 cilvēku pēc 100 Ls stipendijas saņemšanas laika ir 

iekārtojušies darbā. Ja arī ir negodprātīgi darba devēji, tad tomēr nevar izslēgt šāda 

pasākuma pozitīvo lomu. 

V.Puriņš pauž viedokli, ka bezdarbs veicina darba ražīguma pieaugumu. Attiecībā uz 100 

Ls „stipendiātiem” – šo cilvēku darba disciplīna netiek pietiekoši kontrolēta.  

P.Krīgers pauž viedokli, ka sociālo partneru viedoklis jautājumā par nodarbinātību varētu 

būt sekojošs: Ja valdība kaut ko vēlas uzdot vai prasīt no valsts kapitālsabiedrībām, tad 

tas ir – neatlaist darbiniekus. 

 

A.Ozols pauž viedokli, ka LIAA piesaistījusi lielas investīcijas, tomēr izveidoto darba 

vietu skaits nav liels. LIAA atbalsta sniegšana maziem un vidējiem uzņēmumiem veicina 

to, ka palīdzība ir sadrumstalota. Šādi uzņēmēji nav konkurētspējīgi un eksportspējīgi. 

Struktūrfondu finansējums tiek apgūts sekmīgi-tas būs izsmelts 2 gados, kaut arī bija 

paredzēts 7 gadiem. 

V.Gavrilovs pauž viedokli, ka nepieciešams atbalstīt lielos konkurētspējīgos uzņēmumus 

un tos uzņēmējus, kuri reāli izveido darba vietas, kā arī – nepieciešams samazināt 

birokrātiskās procedūras SF finansējuma saņemšanai. 

V.Dombrovskis informē, ka nākamajā Ministru kabineta sēdē lems par papildu 28,5 mlj 

Ls piešķiršanu augstas pievienotās vērtības projektiem.  

A.Ozols pauž viedokli, ka bankas 30% gadījumu atsakās kreditēt jau apstiprinātus 

projektus, tāpēc LIAA jāslēdz līgumi par 30% vairāk, nekā piešķirts finansējums, lai daļu 

no projektiem aizstātu ar citiem.  

V.Dombrovskis pauž viedokli, ka atbalsta šādu pieeju, tomēr virssaistību uzņemšanās 

jāsaskaņo ar Finanšu ministriju.  

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 

1. Pieņemt zināšanai Nodarbinātības valsts aģentūras un Latvijas 

Investīciju un attīstības aģentūras sniegto informāciju par 

nodarbinātības situāciju valstī un valsts atbalstu darba vietu 

saglabāšanai un atzīt, ka valsts veiktie pasākumi bezdarba 

samazināšanai ir nepietiekami. 

2. Atbalstīt LDDK pozīciju. 

3. PINTSA ietvaros izveidot darba grupu, kurā iesaistīti DLTSA un SDA 

pārstāvji, lai izstrādātu priekšlikumus sociālās drošības pasākumiem, 

kas vērsti uz nodarbinātības atjaunošanu. 

4. NTSP pauž atbalstu struktūrfondu finansējuma palielināšanai par 28,5 

mlj Ls, novirzot to projektiem ar augstu pievienoto vērtību, izvērtējot 

ieguvumus no nodarbinātības kāpināšanas un uzņēmumu 

konkurētspējas aspektiem Ekonomikas un Satiksmes ministriju 

aktivitātēs. 



5. Ieteikt valsts kapitālsabiedrību vadītājiem un privātuzņēmējiem bez 

būtiska iemesla nesamazināt darba vietu skaitu. 

 

 

2. punkts. 

 

Par grozījumiem Darba likuma 69.panta ceturtajā daļā 
 

Ziņo: Labklājības ministrijas Darba departamenta Darba attiecību un darba 

aizsardzības politikas nodaļas vadītāja I.Vjakse 

_____________________________________________________________ 

 
I.Vjakse informē par iecerēto grozījumu būtību, kas paredz radīt iespēju darbiniekam un 

darba devējam vienoties par abām pusēm izdevīgāko atvaļinājuma naudas izmaksas laiku – 

vai nu saņemt visu līdz atvaļinājuma dienai nopelnīto un atvaļinājuma naudu pirms 

atvaļinājuma, vai arī darbinieks saņems darba samaksu un atvaļinājuma naudu sev ierastajā 

darba samaksas izmaksas dienā. 

Par apspriežamo jautājumu izsakās:  

I.Vjakse, P.Krīgers, V. Dombrovskis, V.Gavrilovs, V.Keris, E.Egle, R.Pfefere, 

A.Muhlinkins, M.Lazdovskis. 

 

Diskusija: 
LDDK pozīcija: 

Atbalstīt grozījumus, jo tie dos iespēja darbiniekam un darba devējam vienoties par abām 

pusēm izdevīgāko atvaļinājuma naudas izmaksas laiku – vai nu saņemt visu līdz 

atvaļinājuma dienai nopelnīto un atvaļinājuma naudu pirms atvaļinājuma, vai arī darbinieks 

saņems darba samaksu un atvaļinājuma naudu sev ierastajā darba samaksas izmaksas dienā. 

Jau tagad darbinieki bieži lūdz neizmaksāt atvaļinājuma naudu pirms atvaļinājuma, bet darba 

devējs būtībā nedrīkst to darīt, jo Darba likums to nepieļauj. 

LBAS neatbalsta Labklājības ministrijas viedokli.  

P.Krīgers izvirza priekšlikumu vienoties par formulējumu: „…izmaksā ne vēlāk kā vienu 

dienu pirms atvaļinājuma, ja darba koplīgumā nav noteikts citādi, ņemot vērā šī panta 

pirmās daļas prasības.” 

E.Egle pauž viedokli, ka šādā gadījumā katra atsevišķa darbinieka tiesības saņemt šādu 

darba devēja pretimnākšanu būtu ierobežotas.  

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 

1. Izskatīt jautājumu par Darba likuma 69.panta ceturtās daļas 

grozījumiem NTSP DLTSA apakšpadomē, pārtraucot šo grozījumu 

izskatīšanu Saeimā. 



2. NTSP vārdā aicināt Saeimu paātrināt Darba likuma grozījumu 

izskatīšanu un pieņemšanu. 

 

 

3. punkts. 

11. informatīvais ziņojums par atalgojuma un nodarbinātības izmaiņām 

valstī 
Ziņo: Finanšu ministrijas Valsts sektora darba samaksas politikas nodaļas vadītāja 

I.Ošiņa 

_____________________________________________________________ 

Finanšu ministrijas ziņojums pievienots protokolam. 

Par apspriežamo jautājumu izsakās:  

I.Ošiņa, P.Krīgers, E.Baldzēns, V. Dombrovskis, E.Egle, V.Gavrilovs. 

Diskusija: 
P.Krīgers jautā, kāds ir darba algas un darba vietu skaita samazinājums reģionālā 

griezumā, jo izskan informācija, ka abi šie rādītāji visvairāk samazināti reģionos. 

I.Ošiņa pauž viedokli, ka šādu informāciju būtu iespējams sagatavot līdz 

nākamajai reizei, kad ziņojums tiks izskatīts NTSP sēdē. 

E.Egle pauž viedokli, ka atalgojuma un darba vietu samazināšana nav pašmērķis, 

bet gan jāsamazina birokrātija un administratīvais slogs, kas orientēts uz 

iedzīvotājiem nepieciešamu pakalpojumu nodrošināšanu.  

LDDK pozīcija ir pieņemt informāciju zināšanai un uzsvērt, ka: 

1. Reformu vadības grupas darbam un Funkcionālā audita komisijai jāuzstāda 

konkrēti mērķi strukturālo reformu ieviešanai valsts pārvaldē; 

2. Jāvienojas par vadošo iestādi, kas atbild par atalgojuma un nodarbinātības 

jautājumiem valsts iestādēs; 

3. Jāizveido vienota valsts pārvaldē strādājošo atalgojuma uzskaites sistēma, 

kas saistīta ar vienotu klasifikāciju.  

I.Ošiņa informē, ka šobrīd, sadarbībā ar Valsts kanceleju uzsākts plašāks projekts 

modernas datu bāzes izveidei, kas dos iespēju vērtēt pakalpojuma sniegšanai 

tērētos resursus (nodarbināto cilvēku skaitu, algu). 

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 

1. Pieņemt zināšanai Finanšu ministrijas 11. informatīvo ziņojumu par 

atalgojuma un nodarbinātības izmaiņām valstī. 

2. Atbalstīt LDDK pozīciju. 



3. Nākošajā reizē, izskatot Finanšu ministrijas ziņojumu NTSP sēdē, 

iekļaut informāciju par atalgojuma un nodarbinātības izmaiņām valstī 

reģionālā griezumā. 

 

 

4. punkts. 

Valdības turpmākā rīcība eiro ieviešanai 
Ziņo: Finanšu ministrijas eiro projekta vadītāja S. Bajāre 

_____________________________________________________________ 

S.Bajāres ziņojuma prezentācija pievienota protokolam. 

Par apspriežamo jautājumu izsakās:  

S.Bajāre, V. Dombrovskis, V.Gavrilovs, P.Krīgers, E.Egle, V.Keris, E.Baldzēns. 

 
V.Dombrovskis pauž viedokli, ka mērķa datums eiro ieviešanai varētu būt 2014.gada 

1.janvāris. Līdz 2012.gadam budžeta deficīts jāsamazina līdz 3% no IKP.  

S.Bajāre pauž viedokli, ka šo mērķa datumu iespējams iekļaut Finanšu ministrijas 

ziņojumā Ministru kabinetam, kas jāsagatavo līdz februāra beigām. Marta sākumā būtu 

iespējams pieņemt Ministru kabineta lēmumu par mērķa datumu. Ņemot vērā, ka Latvijas 

Nacionālais eiro ieviešanas plāns ir izstrādāts un apstiprināts MK, tad jāturpina realizēt 

konkrētie pasākumi gan valdībai, gan uzņēmējiem, kuri ieviešot eiro vidējā termiņa 

visiem tirgus dalībniekiem atmaksāsies. 

E.Egle pauž viedokli, ka Ministru kabinetam jāpieņem lēmums par eiro ieviešanu, kas 

apvieno iesaistītās puses nodrošinot makroekonomisko disciplīnu un sniedz skaidru 

informāciju starptautiskajai sabiedrībai par Latvijas apņemšanos. 

V.Keris jautā par to, vai veikta SWOT analīze eiro ieviešanas plānam, kā arī par to, kāda 

plānota komunikācija ar dažādām sabiedrības grupām. 

S.Bajāre pauž viedokli, ka izstrādāta komunikācijas stratēģija, kas paredz plaši iesaistīt 

sociālos partnerus un NVO, kopā 26 organizācijas. 

V.Gavrilons pauž viedokli, ka tai jābūt kvalitatīvai komunikācijai. 

P.Krīgers pauž viedokli, ka cilvēkiem jāsaņem patiesa, saprotamam informācija. 

 

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 

 

Atbalstīt 2014.gada 1.janvāra kā mērķa datuma noteikšanu eiro ieviešanai 

Latvijā.  

 

 

 

 



5. punkts. 

 

Nacionālās Trīspusējās sadarbības padomes 2009.gada darbības 

pārskats 
Ziņo: NTSP sekretāre G.Freimane 

_____________________________________________________________ 

 

G.Freimanes ziņojums un tā pielikums pievienots protokolam. 

 

Par apspriežamo jautājumu izsakās:  

G.Freimane, P.Krīgers, E.Egle, V.Gavrilovs.  

 
LDDK pozīcija:  

1. Pieņemt zināšanai informāciju. 

2. Rosināt NTSP sekretāru aktīvi iesaistīties Valsts sekretāru sanāksmēs un Vecāko 

amatpersonu sanāksmēs, informējot par sociālo partneru atzinumiem un 

ieinteresētību normatīvo aktu saskaņošanā. 

3. Informēt sabiedrību par NTSP apakšapdomju darbu sadarbībā ar sociālo partneru 

un ministriju komunikāciju speciālistiem. 

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 

1. Pieņemt zināšanai NTSP 2009.gada darbības pārskatā sniegto 

informāciju. 

2. Atbalstīt LDDK pozīciju. 

 

6.punkts 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padomes Profesionālās izglītības un 

nodarbinātības trīspusējās sadarbības apakšpadomes sastāva 

apstiprināšana 

_____________________________________________________________ 

 

Par apspriežamo jautājumu izsakās:  

P.Krīgers, E.Egle, V.Gavrilovs.  

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 



1. Apstiprināt PINTSA sastāvu. 

2. Papildināt NTSP PINTSA apakšpadomi ar 2 cilvēkiem no katras 

dalībpuses ar mērķi stiprināt sociālās drošības pasākumus, kas vērsti 

uz nodarbinātības palielināšanu.  

 

 

7.punkts 

Dažādi jautājumi 

_____________________________________________________________ 

 

Par apspriežamo jautājumu izsakās:  

P.Krīgers, E.Egle, V.Gavrilovs.  

 

Nacionālās trīspusējās sadarbības padome nolemj: 

1. Atbalstīt NTSP 2010.gada sēžu grafiku. 2010.gadā rīkot NTSP sēdes 

plkst. 13.00 šādos datumos - 4. februārī; 4.martā; 1.aprīlī; 6.maijā; 

3.jūnijā; 1.jūlijā; 5.augustā; 9.septembrī; 7.oktobrī; 4.novembrī; 

2.decembrī.  

2. Rekomendēt Iekšlietu ministrijai izveidot NTSP sabiedriskās drošības 

apakšpadomi, katrai dalībpusei deleģējot 2 pārstāvjus apakšpadomes 

nolikuma izstrādei. 

 

Diskusijas pieejamas audio formātā. 

Sēdi slēdz plkst. 11:20 

 

 

Sēdi vadīja                                                                                     P.Krīgers 

 

Protokolēja         G.Freimane 



Vīzas: 

 

 

V. Dombrovskis 

Ministru prezidents 

Valdības puses vadītājs 

2010. gada 7.janvārī 

P.Krīgers 

LBAS priekšsēdētājs 

Arodbiedrību puses vadītājs 

2010. gada 7.janvārī 

 
 


